
Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Dva dárky k dětskému svátku najednou
Orlová otevřela místo pro dopravní výchovu v MŠ v Okružní ulici a plácek na dovádění u základní školy ve Školní ulici

V ping-pongu byl dobrý na šachtě, je i na vozíčku
16. republikové mistrovství ve stolním tenise handicapovaných pořádal ostravský klub podpořený Nadací OKD

ORLOVÁ – Všichni orlovští předško-
láci – okolo pěti stovek chlapců 
a děvčat ve věku od tří do šesti let 
– dostali naráz dárky k mezinárod-
nímu dětskému dni. Poslední květ-
nový pátek ve školce Okružní 917 
totiž slavnostně otevřeli dopravní 
a vedle školy Školní 862 tradiční 
hřiště. Nadace OKD dala na obě 
celkem 1,2 milionu korun.

„Za poslední dva roky jsme 
ve městě zprovoznili sedm nových 
hřišť. Ať bude na naší radnici 

v příštím volebním období kdoko-
liv, měl by se zaměřit na seniory. 
Potom bude Orlová, jak se říká, 
v cajku…“ nechal se slyšet starosta 
Jiří Michalík. Ten nechyběl u obo-
jího přestříhávání pásky stejně jako 
zástupce NOKD Vladislav Sobol.

„Musím se přiznat, že jsem si 
od toho moc nesliboval. Orlovské 
projekty byly samé hřiště, ale to 

dopravní mě skutečně překvapilo. 
Samozřejmě v nejlepším,“ konsta-
toval Sobol v mateřské škole Okruž-
ní. Ta ostatně dostala svého času 
od NOKD i další podporu na pro-
gram prevence – ozdravný a nauč-
ný pobyt dětí v beskydské Hrčavě.

Chci být taky řidičem
Zmenšenina silnice s dopravní-
mi značkami a značením, semafo-
ry i přechody pro chodce. Tak to 
vypadá na dvorku školy Okružní 

317 v Lutyni, kde je přibližně polo-
vina všech dětí z rodin horníků či 
jiných zaměstnanců OKD. Nadace 
zřízená těžební společností uvolni-
la na projekt „Chci být taky řidi-
čem“ částku 400 tisíc korun.

„Děti se naučí lépe orientovat 
a reagovat v silničním provozu,“ 
vysvětlila Marie Bardoňová, ředi-
telka školky, která dala prvotní 

impulz ke vzniku dopravního hřiš-
tě. Na tom nechybí ani dva druhy 
šlapacích vozítek, aby se děti moh-
ly rozdělit na chodce a „motoristy“. 
Postavena je pro ně i menší garáž 
ozdobená logem NOKD.

Co chybí, jsou orlovské silniční 
speciality – kruhové objezdy. „Děti 
je znají. Naopak ve městě máme 
minimum semaforů. S těmi je 
seznamujeme, aby nebyly zaskoče-
ny, až se objeví někde jinde,“ dopl-
nila Bardoňová s tím, že dopravní 
hřiště budou využívat i další školky 
či základní školy. Instruktory mají 
být strážníci a policisté.

Hrajeme si na hřišti
Všeříkající název zvolili pro projekt 
zatím největšího orlovského „plác-
ku“ pro dovádění dětí. Prolézač-
ky, pískoviště, domeček s klouzač-
kou, hrazdy, houpačky dvou druhů 
i posezení pro dospělý doprovod jsou 

u základní školy Školní 862, v nejlid-
natější části města. NOKD na to rad-
nici přispěla částkou 800 tisíc korun.

Poslední úpravy před otevřením 
tady dělali i bývalí havíři. Tibor 
Čopák (40) má na Fučíku 5 a ČSM 
odděláno deset let na čelbě. Stejný 
čas strávil u důlní dopravy na 9. 
květnu i Juraj Tancoš (55). „Je to tu 
samý horník, ať ještě fárající nebo 
už pryč ze šachty jako my. Bude 
to pro jejich děcka fajn,“ říkali při 
zametání a hrabání.

Podle mluvčí orlovského měst-
ského úřadu Nataši Cibulkové 
bude o nové hřiště velký zájem. 
Jedna maminka s potomkem se 
sem „dobývala“ ještě před tím, 
než starosta Michalík se zástup-
cem NOKD Sobolem areál pře-
dali do užívání. Mezi prvními, 
kdo zkoušel nové atrakce, byly 
děti z mateřské školy ležící přímo 
naproti němu. Radek Lukša

OSTRAVA – Pošestnácté se v Ostra-
vě konalo předposlední květnový 
víkend republikové mistrovství 
ve stolním tenise vozíčkářů. Pošest-
nácté na něm nechyběl Lubomír 
Trčka (47) z Otrokovic na Zlín-
sku, který svého času reprezento-

val OKR v ping-pongu coby učeň 
na horníka.

„Hraju od osmé třídy základní 
školy. Když jsem byl na doubrav-
ském učilišti, patřil jsem mezi 
deset nejlepších u nás, co hráva-
li přebor ubytoven,“ vzpomínal 

na přelom 70. a 80. let minulé-
ho století. Po vyučení důlním 
zámečníkem nastoupil na ČSA, 
současný závod Dolu Karviná.

„Byl jsem ještě na Jindřišce, té, co 
už je srovnaná se zemí. Rubání, ražby. 
Vždycky jsem však býval více člově-

kem než číslem známky…“ popisoval 
Trčka s tím, že úraz, který ho upoutal 
na invalidní vozík, měl v šestaosm-
desátém. Mimopracovní. Na sport 
a hlavně stolní tenis ale nezanevřel.

„Dvanáctým rokem mám svůj 
oddíl – SKV Otrokovice. Bohužel 
v poslední době se tomuto sportu 
dvakrát nedaří, a tak nás zůstalo 
jen dvanáct,“ konstatoval vozíč-
kář, jenž na turnajích vyhrával 
vše, co se dalo. Na tom posledním 
v Ostravě podle svých slov „přene-
chal medaile mladším“.

Mistrovství ČR ve stolním teni-
se vozíčkářů pořádal SKV Ostrava, 
jemuž přispěla na provoz Nadace 
OKD v programu „Pro zdraví“ část-
kou 75 tisíc korun. K jeho kádru 
patří také Beáta Mentznerová (20), 
hornická dcera. Táta Karel fáral 
roky coby elektrikář, teď jezdí s klecí 
na „Armádě“.

O proběhnuvším turnaji i klu-
bu SKV Ostrava více na webu 
www.skvostrava.cz. uzi

Dopravní hřiště je pro všechny menší děti v Orlové.

Bývalý horník Lubomír Trčka si zahrál i proti hornické dceři Beátě Mentznerové.

Bývalí havíři Tancoš a Čopák při úpravách hřiště ve Školské ulici.
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Rakovina neznamená
předem prohraný boj
KARVINÁ – Činorodý a přínosný byl 
květen pro Sdružení onkologických 
pacientů Onko – Naděje Karvi-
ná, který NOKD podpořila penězi 
na ozdravný pobyt a kancelářské 
vybavení. V první polovině měsíce 
se jeho členové zapojili do celore-
publikového „Českého dne proti 
rakovině“, jeho závěr pak patřil orga-
nizaci „Májového pětiboje v Darkově“ 
– premiérového setkání klubů pro lidi 
s touto diagnózou na severní Moravě 
a ve Slezku.

„Kytičky na dni proti rakovině 
jsme prodávali nejen v Karviné, ale 
i Petrovicích, Bohumíně, Orlové, 
Českém Těšíně. Bylo nás pětašedesát 
dobrovolníků. Našich členů, studentů, 
ale také pracovníků různých institucí,“ 
informovala Vlasta Šebestová, jež byla 
koordinátorkou sbírky. V té Onko – 
Naděje Karviná získala celkem 87 437 
korun. Přispíval i Jiří Wanecki z Petrovic, 
jinak zaměstnanec Dolu Darkov. „Je to 
pro dobrou věc, ne…“ prohlásil.

Karvinské sdružení, ve kterém je 
i šest bývalých havířů a jiných pracov-
níků OKD, si pak dalo ještě větší úkol. 
„Uspořádali jsme celodenní program 
pro kluby onkologických pacientů, 
byla to akce, kterou jsme dělali jako 
první v regionu a která dopadla nad 
očekávání dobře. Počítali jsme se 
šedesáti lidmi, nakonec jich dorazilo 
přes sto. Je překvapivé, kolik lidí 
přišlo i přesto, že bylo po povodních,“ 
konstatovala jeho předsedkyně 
Blažena Monczková.

Setkání se zúčastnily kromě pořá-
dajícího kluby Amazonky z Ostravy, 
Inna z Havířova, Marie z Třince, 
Niké z Krnova, Issis z Opavy, Naděje 
z Frýdku-Místku. Poláci měli dvě 
zastoupení – Amazonki z Cieszyna 
a Amazonki z Wozdislawi Sląnskej. 
„Hlavně ženy. Muže jsme mohli počí-
tat na prstech,“ uvedla Monczková 
s tím, že na programu byla prohlídka 
města i zdejších pamětihodností 
a vědomostní, vjemová a sportovní 
soutěž v družstvech. uzi
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Kytičku na dni proti rakovině si koupil 
i Jiří Wanecki z Dolu Darkov.

Májový pětiboj klubů onkologických 
pacientů v darkovských lázních.


